



教育部人文社会科学重点研究基地  
兰州大学敦煌学研究所



QK1928047

# 敦煌学辑刊

Journal of Dunhuang Studies

1

2019

总第103期



# 敦煌学辑刊 (季刊)

2019 年第 1 期 总第 103 期

- 邂逅西夏 结缘文书——深切怀念陈国灿先生 ..... 史金波(1)
- 关于陈国灿先生的点滴回忆 ..... 郝春文(8)
- 怀念陈国灿先生 ..... 郑炳林(10)
- 没大没小 亦师亦友——对陈国灿先生的感念 ..... 郑阿财 朱凤玉(13)
- 情系高昌著述多——纪念陈国灿先生 ..... 荣新江(21)
- 陈国灿先生与《吐鲁番出土文书》 ..... 王素(27)
- 吐鲁番学与古文书学——陈国灿先生《论吐鲁番学》读后 ..... 黄正建(47)
- 如沐春风——忆陈国灿先生与台湾政大的渊源 ..... 罗彤华(52)
- 怀念陈国灿先生 ..... 李方(54)
- 探索求是 诲人不倦——纪念武汉大学陈国灿先生 ..... 汤士华(62)
- 追忆我的老师陈国灿先生 ..... 张荣强(69)
- 铁肩担道义 妙手著文章——缅怀陈国灿先生 ..... 陈爱峰(71)
- 怀念陈国灿先生 ..... 孙丽萍(75)
- 日本的中国制度史研究与出土文书——寄语陈国灿先生的业绩  
..... [日] 葭森健介 张紫毫(78)
- 从武昌到高昌——陈国灿先生晚年的九次吐鲁番之行 ..... 李亚栋(81)
- 陈国灿先生追思会琐记 ..... 蔡伟瀚 李雨丰 黎芸(86)
- 陈国灿先生简历与论著目录 ..... 刘安志(90)
- 关于吐鲁番文书中一些寺名之再探索 ..... 严耀中(100)
- 4-13 世纪汉文、吐蕃文、西夏文买卖、博换牛马驼驴契比较研究  
..... 杨际平(109)
- 敦煌归义军节度副使安景旻考 ..... 魏迎春 郑炳林(124)
- 郴州晋简所见西晋政区治所道里制度初探 ..... 孙继民(131)
- 敦煌文书所见道教的炼度科仪  
——以 P. 2865 号《太上洞玄灵宝五炼生尸妙经》为例 ..... 张泽洪(139)
- 敦煌吐鲁番汉文文献中奴婢资料的再整理 ..... 曾柏亮 李天石(149)
- 两件敦煌古藏文寺院帐簿研究 ..... 杨铭 贡保扎西(169)
- “丝绸之路”英译形式探源 ..... 王冀青(183)
- 曹议金奉天靖难及其与甘州回鹘之关联 ..... 杨富学(187)
- 《举人自代状》补识 ..... 王延武(196)
- 李唐皇室尊老子为始祖探源 ..... 吴羽(203)
- 甘肃金塔寺石窟东窟降魔变考 ..... 张善庆(210)

期刊基本参数: CN62-1027/K \* 1980 \* q \* 16 \* 216 \* zh \* P \* ¥ 10.00 \* 1000 \* 29 \* 2019-03 \* n

# Journal of Dunhuang Studies

Vol. 1, 2019 (Serial No. 103)

## Table of Contents

Shi Jinbo, The Memory of Prof. Chen Guocan .....	( 1 )
Hao Chunwen, Some Memories about Mr. Chen Guocan .....	( 8 )
Zheng Binglin, Remembering Mr. Chen Guocan .....	( 10 )
Zheng Acai & Zhu Fengyu, Neither Older nor Younger, Both Teacher and Friend; In Memory of Professor Chen Guocan .....	( 13 )
Rong Xinjiang, Psychologically Connected to Qocho; In Memory of Mr. Chen Guocan .....	( 21 )
Wang Su, Professor Chen Guocan and <i>Turban chutu wenshu</i> (《吐鲁番出土文书》) .....	( 27 )
Huang Zhengjian, Turpan Studies and Paleography: A Review of Prof Chen Guocan's <i>Book On Turpan Studies</i> (《论吐鲁番学》) .....	( 47 )
Lo Tung-hwa, As in the Spring Breeze : Recalling the Relationship between Mr. Chen Guocan and Taiwan's Chengchi University .....	( 52 )
Li Fang, Cherish the Memory of the Professor Chen Guocan .....	( 54 )
Tang Shihua, Seeking Truth from Facts, Be Tireless in Teaching; Remembering Mr. Chen Guocan of Wuhan University .....	( 62 )
Zhang Rongqiang, To the Memory of My Teacher Mr. Chen Guocan .....	( 69 )
Chen Aifeng, Remembering Mr. Chen Guocan .....	( 71 )
Sun Liping, In Memory of Professor Chen Guocan .....	( 75 )
Yosimori Kensuke & Zhang Zihao, Studies of Chinese Political and Social History in Japan and Studies of Unearthed Documents; In Memory of Professor Chen Guocan .....	( 78 )
Li Yadong, From Wuchang to Qocho; the Nine Times Turpan Investigation of Professor Chen Guocan .....	( 81 )
Cai Weihai & Li Yufeng & Li Yun, The Record of the Memorial Service for Chen Guocan .....	( 86 )
Liu Anzhi, The Resume and Writings List of Prof. Chen Guocan .....	( 90 )
Yan Yaozhong, Further Exploration to Some Buddhist Temples Name in Turfan Documents .....	( 100 )
Yang Jiping, A Comparative Study on Selling and Exchanging Cow, Horse, Camel, Donkey by Chinese, Tibetan, Tangut in the 4-15th Century .....	( 109 )
Wei Yingchun & Zheng Binglin, A Study on the Guiyijun Associate Componder An Jingwen .....	( 124 )
Sun Jimin, A Preliminary Study on the System of County Seat Mileage of the Administrative Division in the Western Jin Dynasty from the Bamboo Slips Found in Chenzhou .....	( 131 )
Zhang Zehong, Taoist Refinement and Salvation Rites in Dunhuang Manuscripts; Study on <i>Tai shang dong xuan ling bao wu lian sheng shi miao jing</i> (《太上洞玄灵宝五炼生 尸妙经》) .....	( 139 )
Zeng Boliang & Li Tianshi, Re-collation to Information of Slaves in Dunhuang-Turpan Manuscripts .....	( 149 )
Yang Ming & Mgon po Bkra shis, The Research of Two Old Tibetan Contracts Concerning The Temple from Dunhuang .....	( 169 )
Wang Jiqing, On the Earliest English Version of the German Term Seidenstrasse (Silk Route) Coined by Richthofen .....	( 183 )
Yang Fuxue. Cao Yijin's Peace of the Rebellion and Its Relation with the Ganzhou Uighur Kingdom .....	( 187 )
Wang Yanwu, Supplementary Notes on Recommendation of Successor .....	( 196 )
Wu Yu, The Origin of Royal Household in Tang Dynasty Expressly for Laozi Ancestor .....	( 203 )
Zhang Shanqing, The Study on Victory over Māra from Eastern Cave of Jintasi Grottoes of Gansu Province .....	( 210 )



封面题字：常书鸿  
特约主编：刘安志  
责任编辑：杜海  
目录英译：边哲  
封面设计：徐勇

# 敦煌学辑刊

2019年第1期 总第103期

---

主办单位：兰州大学敦煌学研究所  
编辑出版：敦煌学辑刊编辑部  
主管单位：中华人民共和国教育部  
登记机关：国家新闻出版署  
印刷：甘肃省委印刷厂  
国内发行：兰州大学敦煌学研究所  
国外发行：国际书店中文图书科  
地址：兰州大学一分部衡山堂五楼  
邮编：730020  
电话：0931-8913310  
传真：0931-8913310  
电子信箱：dhxyjs@lzu.edu.cn

---

中国标准刊号：ISSN1001-6252  
CN62-1027/K

定价：10.00元